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The marked deterioration of the state of the environment in the Ukraine in the course of the last twenty years and its increasingly 
negative affects on broad areas of the private and social life has lead to a close scientific connection between geography and 
ecology. In this context and at the same time as concrete, region-related examinations, theoretic studies have also been carried 
out. This lead to a differentiation and definition of a whole range of terms and research aspects, which will be elaborated on in 
the introductory phase. As a term with a particular importance for the characterisation of the geographic-ecological situation, the 
ecological safety will be given special, closer attention. The background for the widespread and deeply-rooted reduction in the 
ecological safety is formed by the large extent of population density, the high level of agricultural development, the intensive 
extraction of natural resources and rocks, the widespread employment of obsolete technology with high energy consumption 
and huge quantities of exhaust substances and the catastrophe from Chernobyl. The ecological situation is extremely critical – 
given conventional pollution – in the industrial areas of Krivoi Rog-Dnepropetrovsk, Donetsk, Lugansk-Lysytshansk and Cis-
Carpathian, as well as in the agglomerations and/or urban centres of Kiev, Lvov (Lemberg), Kharkov, Zaporozhye, Odessa, 
Mariupol and Mikolayiv. In order to ensure improvements, it is necessary for the economy to be reformed, for fundamental 
technological changes to be made and for the social and intellectual recovery to be implemented. This design of life in the 
Ukrainian society to comply with ecological principles occurs at the same time and in the same contents as the international 
efforts for the long-term development of national economies. 
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Conséquence de la détérioration nette du bilan écologique de l’Ukraine durant les vingt dernières années et de l’impact de la 
pollution sur la vie des particuliers et de la société, les problèmes de géographie physique et humaine dans ce pays sont 
replacés dans une perspective écologique. Dans cette optique, on a réalisé des études approfondies sur les régions et 
différents travaux scientifiques. De cette manière, on en est venu à définir et préciser différents concepts et lignes de recherche 
qui font l’objet de la première partie. L’un de ces concepts pertinents pour définir la situation géographique et écologique est la 
sécurité écologique qui est examinée ici en détail. La réduction nette de la sécurité écologique dans de grandes aires est due à 
la forte densité de la population, à la mise en valeur agricole, à l’exploitation intensive des ressources du soussol et des 
minéraux, à l’utilisation sur une grande échelle de technologies obsolètes grosses dévoreuses d’énergie et productrices de 
grandes quantités de déchets ainsi qu’à la catastrophe de Tchernobyl. La pollution d’origine conventionnelle atteint un point 
critique dans les zones industrielles de Krivoi Rog – Dniepropetrovsk, Donetsk, Lougansk-Lysytchansk et en Cis-Carpatie ainsi 
que dans les agglomérations et les centres de population de Kiev, Lvov, Kharkov, Zaporichia, Odessa, Marioupol et Mikolayiv. 
Les améliorations à ce niveau passent par la réforme économique et les mutations technologiques ainsi que par une phase 
d’assainissement social et intellectuel. Cette réorientation de la société ukrainienne selon les principes écologiques coïncide 
dans le temps et sur le fond avec les efforts déployés à l’échelle internationale pour assurer un essor économique durable. 


